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Z obecního úřadu
Zastupitelstvo obce jednalo

Usnesení č. 30
ze zasedání zastupitelstva obce Deštné v Orlických horách 

ze dne 2. července 2009

Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí:
– zprávu o činnosti rady obce.

Zastupitelstvo obce schválilo:
– pronájem pozemků v k. ú. Deštné v O. h.: parc. č. 351/11 o výměře 27 m2 a parc. č. 771/1 
 o výměře 238 m2 xxxx, nájemné 100,- Kč/rok; nájemní smlouva bude uzavřena 3. 7. 2009 
 na dobu neurčitou s výpovědní lhůtou 2 měsíce,
– nákup budovy na pozemku st. č. 560 v k. ú. Deštné v O. h. za odhadní cenu, nejméně 5.000,- Kč 
 od Státního statku Jeneč, náklady spojené s převodem nemovitosti hradí kupující,
– přijetí dotace z POV ve výši 81.200,- Kč na akci „Výměna veřejného rozhlasu“ a uzavření 
 smlouvy o dotaci s Královéhradeckým krajem,
– dodatek č. 1 ke smlouvě o spolupráci uzavřené s Městem Dobruška o zajištění administrace 
 projektu „eGovernment v obcích – Czech POINT“, 
– úpravu rozpočtu obce za 1. a 2. čtvrtletí roku 2009, 
– hospodaření obce k 31. 9. 2009,
– částku z rozpočtu 5.000,- Kč pro postižené povodní 2009,
– změnu stavby před dokončením na pozemcích parc. č. 781/4 a st. č. 126 v k. ú. Deštné 
 v O. h. následovně: zrušení a změnu velikosti některých oken a zrušení lodžie; změnu 
 umístění schodiště vedoucího z podloubí; zúžení přístupového chodníku, nahrazení 
 dřevěného obkladu imitací dřeva v rozsahu dle přiloženého nákresu.

Zastupitelstvo obce zamítlo:
– ve změně stavby před dokončením na pozemcích parc. č. 781/4 a st. č. 126 v k. ú. Deštné 
 v O. h.: snížení počtu parkovacích míst; změnu materiálového řešení fasády bytového domu 
 (bosáže).
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Zastupitelstvo obce uložilo:
– radě obce uzavřít s fi rmou Bemett Deštné s. r. o. smlouvu o věcném břemeni na splaškovou 
 kanalizaci a veřejné osvětlení na pozemcích parc. č. 2594 a st. 714 v k. ú. Deštné v O. h. 
 po provedení kamerových zkoušek kanalizace. 

V Deštném v Orl. horách dne 2. 7. 2009 

Usnesení č. 31
ze zasedání zastupitelstva obce Deštné v Orlických horách 

ze dne 17. září 2009

Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí:
– zprávu o činnosti rady obce,
– kontrolu plnění usnesení.

Zastupitelstvo obce schválilo:
– úpravu rozpočtu obce za III. čtvrtletí 2009, 
– pronájem pozemku parc. č. 37/1 o výměře 1100 m2 v k. ú. Jedlová v O. h. xxxx nájemné 
 100,- Kč/rok; nájemní smlouva bude uzavřena od 1. 10. 2009 na dobu dle pravidel projektu,
– prodej pozemku parc. č. 640/3 v k. ú. Deštné v O. h. o výměře 488 m2  xxxx s tím, že na pozemky 
 parc. č. 640/3 a parc. č. 640/13 bude uzavřena směnná smlouva s doplatkem a rozdílnou výměru 
 279 m2 (250,- Kč/m²) a náklady spojené s převodem nemovitosti uhradí xxxx,
– vydání předběžného souhlasu s pronájmem pozemků v k. ú. Jedlová v O. h.: parc. č. 37/10, parc. 
 č. 37/11, st. č. 222 a st. č. 248 xxxx k vybudování návštěvnického centra; pronájem pozemků 
 bude řešen po skončení JPÚ. 

V Deštném v Orl. horách dne 17. 9. 2009 
Pozn.: V důsledku zákona o ochraně osobních údajů neuvádíme, komu obec majetek prodává, či pronajímá.

 Alena Křížová a LZ

Vážení odběratelé,

chtěli bychom Vás informovat, že v termínu od 29. 9. 2009 do 11. 10. 2009 bude probíhat 
fyzický odečet vodoměrů, na základě kterého bude provedena fakturace vodného a stočného. 

Fakturační odečet bude proveden k 31. 10. 2009.  
Úhradu za služby je možné provést: 
1) bankovním převodem, viz příkaz k úhradě na faktuře 
2) přímou úhradou v kanceláři Obecního úřadu v Deštném v Orl. h., a to ve dnech: 
 13. 11. 2009 od 13 - 16 hod.
 18. 11. 2009 od 8 - 11 hod.
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Veškeré dotazy, popř. oznámení a hlášení poruch prosím směřujte na tato telefonní čísla:
Jaromír Meier  tel. 777 013 690 
Tomáš Richter  tel. 605 146 412

Tyto a další informace najdete také na našich internetových stránkách  www.ivkgroup.cz 

V rámci rozšíření našich služeb v obci nabízíme : 
– realizace vodovodních a kanalizačních přípojek 
– realizace septiků, žump, lapolů  a ČOV 
– realizace úpraven podzemní vody na vodu pitnou, včetně úpravy tvrdosti 
– realizace podzemních vrtů, včetně vystrojení k zásobování pitnou vodou 
– odběr a laboratorní rozbor odpadní a pitné vody 
– zkoušky vodotěsnosti nádrží a potrubí 
– zpracování provozních řádů vodovodu, kanalizace a ČOV 
– likvidace odpadních vod ze septiků a žump feka vozem 

Adresa: Na Hamrech 1444, 547 01 Náchod
Email: ivkgroup@seznam.cz

Odpadové hospodářství
Na sběrném dvoře místo pana Pavlase teď dva měsíce slouží paní Krejčiříková.
Podzimní svoz nebezpečného odpadu proběhne 24. října. A sice mezi 12,00 a 12,25 h 

na ČOV. Akceptujte, prosím, tento termín, protože nebezpečný odpad nebude dopředu vy-
bírán! Jednak pro něj není prostor, pak není možné zaručit bezplatné odebrání některých věcí, 
ani je odvážit a stanovit daný poplatek.

Se starými monočlánky však nemusíte čekat na zmíněný svoz, ale můžete je vyhodit do 
kontejneru v koridoru základní školy. 

LZ

Příspěvek na péči podle novely zákona o sociálních službách
Od 1. srpna 2009 nabyla účinnosti novela zákona o sociálních službách, která přináší několik 

změn ohledně vyplácení příspěvku na péči.
Zvýšil se příspěvek na péči pro osoby, které pobíraly dávku v nejvyšším stupni, a to 

ve  stupni IV ( úplná závislost ), z 11 000 Kč měsíčně na 12 000 Kč. Dále se zmírňují podmínky 
přiznání příspěvku na péči pro děti do 18 let, tzn. že se sníží počet úkonů, pro vznik nároku 
na příspěvek pro chronicky nemocné děti do 18 let, jedná se o děti, které se léčí s diabetem, 
fenylketonurií, celiakií či s nádorovým onemocněním.

Nově se také upravuje nárok na příspěvek na péči. Nárok na příspěvek má osoba, která 
z důvodu dlouhodobě nepříznivého zdravotního stavu potřebuje pomoc jiné fyzické osoby, 
pokud jí tuto pomoc poskytuje osoba blízká nebo jiná fyzická osoba nebo poskytovatel sociál-
ních služeb, který je zapsán v registru poskytovatelů sociálních služeb. Nárok na příspěvek 
na péči zaniká, respektive nevznikne v případech, kdy péči výlučně poskytuje podnikající 
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fyzická osoba nebo právnická osoba a tato osoba není zapsána v registru poskytovatelů so-
ciálních služeb. S takto stanovenou podmínkou nároku na příspěvek na péči souvisí i nově 
stanovená povinnost žadatele o přípěvek na péči uvést poskytovatele pomoci již při podání 
žádosti, bez uvedení poskytovatele pomoci nelze o žádosti o příspěvek na péči rozhodnout.

Další změnou je, že pokud je poživatel příspěvku na péči (jedná se o děti do 18 let) 
v nemocnici nebo v jiném obdobném zařízení (déle než 1 měsíc) a jako průvodce je společně 
přijata do zařízení pečující osoba, která je uvedena jako poskytovatel péče, výplata dávky 
v těchto případech náleží. I nadále platí, že pokud by byl poživatel příspěvku na péči v nemoc-
nici celý kalendářní měsíc, výplata příspěvku nenáleží.

Zcela nově je upraven přechod nároku na příspěvek na péči v případě úmrtí poživatele 
příspěvku. Nárok na příspěvek přechází na osoby, které poskytovaly zemřelému pomoc 
a byly uvedeny v žádosti o příspěvek na péči, již nezáleží na tom, zda pečující osoby měly 
společnou domácnost. Pokud se v kalendářním měsíci podílelo na pomoci více osob, nabývají 
nárok na částku příspěvku rovným dílem, pokud nepředloží dohodu o jiném rozdělení částky 
příspěvku.

V souvislosti s úmrtím poživatele příspěvku je novelou zákona zavedena povinnost osoby, 
která poživateli příspěvku poskytovala pomoc, ohlásit ve lhůtě do 8 dnů jeho úmrtí příslušnému 
obecnímu úřadu obce s rozšířenou působností. Nesplnění ohlašovací povinnosti je správním 
deliktem, za který může být uložena pokuta až do výše 20 000 Kč.

Novelou zákona je dále upřesněn rozsah kontroly využívání příspěvku na péči, úřad bude 
kontrolovat, zda je příspěvek na péči využíván k potřebné pomoci a zda tuto pomoc skutečně 
poskytuje zákonem uznaná právnická nebo fyzická osoba, která byla uvedena v žádosti. Pra-
covníci provádějící kontrolu budou mít k dispozici přesný výčet činností (z výsledku posouzení 
lékařskou posudkovou službou), ve kterých příjemce dávky vyžaduje pomoc či podporu, tyto 
uznané úkony budou nově i součástí rozhodnutí o přiznání příspěvku na péči. Obecní úřad 
bude rovněž kontrolovat, zda pečující osoba je zdravotně způsobilá pro poskytování pomoci, 
zákon nepřipouští, aby si vzájemnou péči poskytovaly osoby, které mají nárok na příspěvek 
na péči, ledaže doloží lékařským posudkem ošetřujícího lékaře, že jsou schopny tuto pomoc 
poskytovat.

Další změnou, která byla schválena od 1. 1. 2010, je změna ve výplatě příspěvku na péči 
ve stupni I (lehká závislost) u osob starších 18 let. Částka příspěvku na péči ve výši 2 000 Kč 
bude vyplacena tak, že část ve výši 1 000 Kč bude vyplacena přímo příjemci příspěvku a část 
ve výši 1 000 Kč bude vyplacena ve formě poukázky nebo elektronického platebního prostředku 
na úhradu za sociální služby. Poskytovatel služby je povinen úhradu formou poukázky nebo 
formou elektronického platebního prostředku přijmout. Po přechodnou dobu bude postupováno 
tak, že část příspěvku ve výši 1 000 Kč se bude vyplácet formou přímé úhrady za sociální služby 
poskytnuté v kalendářním měsíci, za který příspěvek náleží.  K tomuto účelu bude potřeba 
po 1. lednu 2010 tiskopis MPSV, respektive potvrzení, které osvědčí částku úhrady vyúčtovanou 
poskytovatelem sociálních služeb za sociální služby poskytnuté osobě v kalendářním měsíci, 
příjemce příspěvku předá toto potvrzení poskytovateli sociálních služeb, a na základě tohoto 
potvrzení zašle poskytovatel žádost o úhradu za poskytnuté sociální služby příslušnému obec-
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nímu úřadu, který potom provede platbu bezhotovostním převodem.
Zákon stanoví výjimky, kdy se výplata formou poukázek přímé úhrady za sociální služby 

nepoužije. Osobě nemohou být poskytovány sociální služby z toho důvodu, že v územním 
obvodu obecního úřadu obce s rozšířenou působností nepůsobí vhodný poskytovatel sociál-
ních služeb nebo takový poskytovatel nemá dostatečnou kapacitu k poskytování sociálních 
služeb nebo potřebná pomoc je osobě poskytována v plném rozsahu pouze osobou blízkou 
s podmínkou, že tato pomoc je poskytována řádně, v plném rozsahu potřeb a při všech 
úkonech, které osoba podle výsledku posouzení stupně závislosti není schopna zvládat, 
a pomoc od poskytovatele sociálních služeb není zapotřebí.

Ing. Ivana Matoušová, vedoucí OSVZ MÚ Dobruška

Z historie
Hrad Potštejn
Hrad Potštejn patří k těm nemnoha památkám našeho kraje, které ve svém příběhu odrážejí 

osudy celé země. Málokterý šlechtický hrad měl tak pestré osudy, tak významné majitele. 
Hrad je poprvé zmiňován v roce 1312, kdy náležel Mikulášovi z Potštejna z rozvětveného rodu
 z Půticů –Drslaviců. Mikuláš patřil mezi přední velmože, ale násilná smrt jeho otce jej vehnala 
do opozice proti králi. Stal se z něho loupeživý rytíř. Král Karel IV. jej oblehl na hradě Potštejně 
a Mikuláš v roce 1338 zahynul v troskách věže.

Hrad připadl králi.  V jeho zdech procházel císař Karel IV., král Jiří z Poděbrad. Náležel 
předním velmožům země: Půtovi z Častolovic, Vilémovi z Pernštejna, pánům z Harasova. 
Příslušníci místní drobné šlechty zde nalézali uplatnění jako správci a purkrabí. 

Největšího rozmachu se hrad dočkal za Viléma z Pernštejna, který ho měl v držení od roku 
1497 až do své smrti v roce 1521. V dobách Půticů patřil mezi nedobytné hrady a jen královské 
vojsko jej dokázalo pokořit. Rozsáhlá rekonstrukce a další rozšíření za pánů z Pernštejna 
jej učinil doslova nejmodernější pevností v zemi. Hrad se díky této přestavbě stav učebnicí 
renezančního opevňovacího stavitelství. 

Nevyhnutelný úpadek nastal díky Adamu Hrzánu z Harasova poměrně pozdě. Adam Hrzán 
hrad i nadále vyžívá jako své rezidenční sídlo. Jeho potomci však postrádají ekonomickou 
schopnost a hrad opustili. 

V 17. století hrad pustnul, ale podnikavý Jan Ludvík Harbuval-Chamaré oživil jinak chu-
dobné městečko. Z hradního areálu zbudoval lokální poutní místo. Nový vlastník patřil mezi 
nejschopnější  muže své doby a je všeobecně uznávanou osobností.  Syn Jan Ludvík se na 
základě legend a romantického poblouznění pustil do hledání Mikulášova pokladu. Marně. 
Ale díky spisovateli Aloisi Jiráskovi se stává příběh „Poklad“ duchovním majetkem českého 
národa. 

V druhé polovině 19. století začínal být Potštejn vyhledávaným letoviskem. Sem míříli kroky 
českých vlastenců. „Potštejnské zátiší“ lákalo k odpočinku nejen fi lmové hvězdy, ale i umělce 
a vědce. Po vzniku samostatné republiky se do popředí vlasteneckého zájmu dostával také 
hrad. Rozběhly se první záchranné práce na majestátní zřícenině hradu. Ke konci třicátých 
let se začal o hrad pečovat Klub českých turistů. Tento stav byl nepřirozeně přerušen druhou 
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světovou válkou a následující etapa našich dějin „Potštejnskému zátiší“ ani spolkové činnosti 
příliš nepřála. 

Hrad chátral dále. V sedmdesátých letech dochází k rozsáhlým opravám. Velkým předělem 
se stává rok 1989. Po revoluci se Obec Potštejn začíná opět aktivně zajímat o osud hradu.
Zpočátku jsou práce prováděny svépomocí a hrad je stále ještě nepřístupný veřejnosti. Postup 
rekonstrukčních prací umožnil obnovit i návštěvnický provoz. Od roku 2002 bylo přikročeno 
k opravám většího rozsahu. Jsou sanovány klenby, vyklizeny sutí zavalené prostory horního 
hradu. K největším akcím patří zastřešení kostela sv. Jana Nepomuckého na horním hradě. 
Veškeré tyto práce směřují k záchraně hradních zřícenin. 

Hrad Potštejn se tak stává vyhledávaným turistickým cílem a v jeho zdech je opět slyšet 
lidské hlasy.  Bohumír Dragoun

Ze školy
Než jsme se rozutekli na prázdniny

Den dětí na Orlici
Manželé Sakslovi nám nabídli, že pro děti z mateřské školy uspořádají Dětský den. 

17. června jsme po osmé hodině vyrazili pěšky směrem k Orlici. V cíli nás přivítala rytmická 
hudba a barevně vyzdobená zahrada hotelu. Děti se už nemohly dočkat. Soutěžily, závodi-
ly, odpovídaly na vědomostní kvízy. V krátkých přestávkách měly pohoštění – teplý domácí 
mřížkový koláč s borůvkami a rebarborou, k pití šťávu. Každý si mohl vzít, kolik chtěl.

K obědu jsme dostali nudlovou polévku a na ohni grilované párečky. A přišla nejlepší hra. 
Házení molitanovým míčkem na plyšové hračky. Co kdo trefi l, to si odnesl domů. Radost 
měli všichni. S pokročilým časem přišla únava. Na dětech bylo znát, že jsou zvyklé po obědě 
odpočívat, a tentokrát to bylo bez poledního spánku. Okolo 13. hodiny jsme se rozloučili 
a hostitelům poděkovali. Děti byly unavené, ale zářily štěstím.

Děkujeme za krásné zážitky, výborné pohoštění a čas, který jste nám věnovali!
Děti a učitelky MŠ Deštníček

Poděkování
Chtěly bychom touto cestou poděkovat paní Tench /Dismanové/ a panu Hejdukovi. Pro děti 

z mateřské školy věnovali sponzorské dary, které budeme maximálně využívat. Paní Tench pro 
nás zakoupila 15 ks kšiltů výrazné barvy, abychom na výletech měly 100% přehled o našich 
svěřencích, jejichž hlavy budou na dálku „svítit“.  Pan Hejduk pro naše malé hokejisty věnoval 
5 ks dřevěných bytelných hokejek a míčky, se kterými budou moci hrát i venku na trávě nebo 
betonu. Oběma rodičům velký dík! Učitelky MŠ Deštníček

Děti MŠ na Bambiriádě
4. a 5. června proběhla v mnohých městech České republiky Bambiriáda – prezentace ne-

ziskových organizací s programy pro děti. Hlavním organizátorem v Rychnově nad Kněžnou 
byl Dům dětí a mládeže DÉČKO. Pronajatým autobusem sváželi děti z přihlášených ZŠ a MŠ 
z celého regionu.
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Hlavní program začínal v 9 hodin. U různých stánků si mohly děti vyrobit kšiltík, rybičku, 
záložku do knihy. Vyzkoušely opičí dráhu, zastřílely si z automatické pistole za dohledu vojáků, 
proběhly bludištěm, skákaly ve skákacím hradu. K vidění byla i domácí zvířata – ovečky, 
slepice, kachny a také morčata.

Počasí nám celkem přálo. Na zahřátí a zapití svačiny se podával ovocný čaj. Vše zadar-
mo. Také jsme stihli navštívit Muzeum hraček. Bylo to tam moc fajn. Děti poslouchaly výklad 
a nakonec si mohly s některými starými hračkami pohrát.

Všichni jsme byli maximálně spokojeni. Prožili jsme nádherné, velmi tvůrčí dopoledne. 
Chtěly bychom touto cestou poděkovat maminkám, paní Wottové a Horvátové, že jely s námi 

a pomohly nám s dětmi.
Těšíme se na více takových akcí. Učitelky MŠ Deštníček

MŠ a Dešteňáci v ZOO
Ve čtvrtek 11. 6. v 7.30 jsme se „nalodili“ do Verner – busu a vyrazili směr Dvůr Králové. 

Cílem cesty byla návštěva ZOO. A kdo že to jel? Sedmnáct dětí z MŠ, některé se svými rodiči, 
zbytek míst obsadili další zájemci – rodinní příslušníci nebo děti, které do naší školičky teprve 
nastoupí. Počasí nám přálo, ani jsme nezmokli. 

Myslím si, že se nám „rodinný výlet“ vydařil. Budeme se zase těšit na nějaký příští výlet.
Učitelky MŠ Deštníček

Den bezpečnostních složek Integrovaného záchranného systému
V pátek 12. června jsme s dětmi prvního stupně odjeli do Dobrušky na celodenní výchovně – 

propagační akci bezpečnostních složek. Náměstí F. L. Věka bylo plné zástupců hasičských sborů, 
policie, záchranné služby, horské služby, armády. Nevěděli jsme, kam dřív. Největší úspěch měli 
dva černí policejní hřebci, kteří se pod dozorem svých jezdců nechali dobrovolně hladit. Kluci, 
ale vlastně i holky, prolézali tank a obrněný transportér, podívali se do sanitky i hasičského auta. 
Záchranáři odpovídali na zvídavé otázky malých návštěvníků. Na závěr jsme se zúčastnili zá-
chranné akce, auta houkala a všem běhal mráz po zádech. Naštěstí to bylo jenom „jako“. 

Děti si cestou domů měly o čem povídat. Odvezly si spoustu informačních materiálů, zážitků 
a hlavně si prohloubily znalosti o záchranářství. Jana Rémišová     

Učíme se v přírodě
V rámci tématu Člověk a příroda jsme naplánovali třídenní pobyt pro děti 1. stupně na chatě 

Juráška v Olešnici v Orlických horách. Tématem pobytu byly hlavně stromy, ale nezapomněli 
jsme ani na ostatní krásy přírody a její zákonitosti. Společně s námi odjeli na Jurášku i žáci 
1. stupně z Orlického Záhoří se svojí paní učitelkou /spolupráci jsme naplánovali již na jaře 
při otvírání Zemské brány/.

Děti pracovaly převážně ve skupinách. Pracovní listy byly zaměřeny na stromy, jejich listy, 
stáří, výšku apod. Při zpracování úkolů si procvičily jak přírodovědu, tak matematiku, výtvar-
nou výchovu a další předměty. Pobyt nebyl zaměřen pouze na vzdělávání, ale i na poznávání 
a utužování kolektivu. Mimo jiné jsme závodili, zahráli si spoustu her a našlapali nějaké ty kilo-
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metry. Díky příznivému počasí nezůstala neprozkoumaná ani voda v místním potoku.
Myslíme, že nám všem pobyt prospěl, poznali jsme se vzájemně i trochu jinak, než se známe 

ze školních lavic.
Bude se podobná akce konat i příští rok? Určitě! Už se všichni moc těšíme.

Učitelky 1. stupně

Přijímací řízení na střední školy ve školním roce 2008/2009 
Ve školním roce 2008/09 si mohli žáci z devátých a pátých tříd podat 3 přihlášky ke studiu 

na střední škole.
Přijímací zkoušky se většinou nekonaly a žáci byli přijati podle průměrného prospěchu v 8. 

a 9. třídě.
Pouze na Střední zdravotnické škole v Hradci Králové žáci konali přijímací test. Na tuto školu 

byly přijaty 2 naše žákyně.
Úspěšnost našich žáků z 9. ročníku ve školním roce 2008 - 2009:
Celkový počet vycházejících žáků – 18: 9. ročník  – 17 žáků
 8. ročník – 1 žák
Všichni žáci byli ke studiu na střední škole úspěšně přijati. Lenka Hepnarová

Škola v lanovém parku
Děti z mateřské školy a žáci základní školy dostali neobvyklou možnost navštívit nově 

otevřený lanový park v Deštném v O. h. Této možnosti rádi využili a v doprovodu svých učitelů 
se vyřádili na překážkách v červnu a září tohoto roku. Někteří si sáhli až na dno svých fyzických 
sil, někteří museli překonat svůj strach. Spokojení ale nakonec odcházeli všichni. Vždyť takový 
zážitek se nenaskytne každý den.

Žáci i učitelé školy by tímto způsobem rádi ještě jednou poděkovali provozovatelům lanové-
ho parku, zejména panu Hejdukovi, který se na organizaci podílel hlavní měrou. Petr Kačírek

Po prázdninách

Samostatná 1. třída
V letošním školním roce nastoupilo do 1. třídy ZŠ a MŠ Deštné v O. h. 6 žáků. Děti jsou 

z Deštného a z Kounova. Určitě příjemnou zprávou je, že prvňáci se učí hlavní vyučovací 
předměty samostatně a s jinými ročníky se spojují pouze na výchovy. Třídní učitelkou našich 
nejmenších žáků je paní Jana Kapuciánová. 

Přejeme všem dětem příjemný a úspěšný vstup do školních let! Petr Kačírek

Praktická cvičení v přírodě
Ve středu 16. 9. se žáci 2. stupně základní školy vydali do Martínkovic u Broumova, kde měli 

strávit tři dny tím, že si budou své teoretické informace získané ve škole ověřovat v praxi.
Pobyt byl zaměřen převážně na přírodopis, zeměpis a dějepis. Děti byly rozděleny do čtyř 

skupin. Každá z nich se zabývala postupně všemi aktivitami. Jedna skupina pracovala s turi-
stickou mapou okolí, učila se pracovat s busolou, následně poznávala topografi cké značky. 
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Další dvě skupiny vyrazily do Broumovských stěn. První se učila pracovat s navigacemi GPS, 
druhá se vydala na výpravu za tamějším botanickým bohatstvím, kdy nalezené rostliny po-
jmenovávali, kreslili a vyhledávali o nich základní informace v různých encyklopediích. Děti 
vystoupaly na Korunu, prošly Kamennou bránou, zhlédly Velkou kupu nebo Skalní vodopád. 
Navštívily blízký broumovský klášter. Tam mohly např. obdivovat nádhernou knihovnu, nebo 
se bát při pohledu na mumie. Všechny aktivity rozvíjely jejich znalosti a dovednosti. Bydlení 
ve stanech a připravování snídaně či vaření večeře bylo příjemnou třešničkou na dortu.

Celý pobyt byl hrazen z projektu, tudíž jej měly děti zdarma.   
V pátek 18. 9. jsme se vrátili spokojení a rozesmátí. Žáci už se dokonce ptali, kdy a kam 

pojedeme příště. Hana Pavlíčková

Angličtina a němčina pro dospělé
ZŠ a MŠ Deštné v Orlických horách nabízí od letošního školního roku výuku angličtiny 

a němčiny pro dospělé. Jedná se o kurz pro začátečníky. Mírně pokročilí mohou po domluvě 
vstoupit do kurzu v průběhu. Případní zájemci se mohou informovat a hlásit do 19. 10. 2009 
v ředitelně školy. Čas konání, intenzita kurzu a poplatek bude stanoven podle počtu přihlášených 
a po vzájemné dohodě.

Využijte jedinečné možnosti získat jazykové dovednosti v místě bydliště. Rádi Vám 
pomůžeme. Petr Kačírek
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Organizace školního roku 2009 – 2010
Podzimní prázdniny: 29. - 30. 10. 2009 /čt, pá/
 28. 10. /st/ je státní svátek
Vánoční prázdniny: 23. 12. 2009 /st/ - 1. 1. 2010 /pá/
Vydávání pololetního vysvědčení: 28. 1. 2010 /čt/
Pololetní prázdniny: 29. 1. 2010 /pá/
Jarní prázdniny: 15. - 21. 2. 2010
Velikonoční prázdniny: 1. 4. 2010 /čt/ a 2. 4. 2010 /pá/    
Vydávání vysvědčení: 30. 6. 2010 /st/
Zahájení hlavních prázdnin: 1. 7. 2010 /čt/
Zahájení školního roku 2010/11: 1. 9. 2010 /st/

Schůzky s rodiči
Konzultace o prospěchu:  10. 11. 2009 /út/ a 13. 4. 2010 /út/ - vždy od 15:00 h Petr Kačírek

Možnost stravování
Školní jídelna v Deštném v O. h. umožňuje stravování pro veřejnost.  
Stravovat se lze pravidelně, nebo dle vlastního výběru v závislosti na nabízených jídlech. 

Najíst se můžete přímo v jídelně, nebo si můžete vzít oběd v jídlonosiči domů. 
Oběd se skládá z polévky, druhého chodu, nápoje, popř. přílohy (ovoce, jogurtu, salátu…). 
To vše za cenu:
dítě do 10 let   50,- Kč 
10 - 14 let   52,- Kč
od 15 let  54,- Kč
dospělý  56,- Kč
Bližší informace a přihlášku obdržíte u pí Valentové přímo ve školní jídelně nebo na tel. 739 037 209. 

Ilona Valentová

Povedené poznámky do žákovských knížek
• Dělá to, co nemá a nedělá to, co má.
• Dívá se na mě skrz prsty.
• Doporučuji využít středověké metody výchovy.
• Imituje pana ředitele, tím vylekává žáky i kantory.
• Když jsme ohlásili, že hoří, začal přikládat.
• Lže, pozor na něj!
• Místo do divadla odešel Váš syn do divadelní kavárny a pak se vymlouval, že divadlo 

 nemohl najít.
• Na mou otázku: „Kde je Pepa?“ drze odpověděla, „Že má rande s nivou!“

vybráno z internetu

❖ ❖ ❖ ❖
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Z kultury
Setkání seniorů
Ani letos tomu nebylo jinak a dobrá čtyřicítka našich dříve narozených spoluobčanů se 

v červnu sešla v  chatě Deštná, kde o pozvané kromě personálu pečovaly členky SPOZu. I tady 
se ukázalo, jak léta běží, a že mnohé z dobrovolnic, které tradiční setkání léta připravovaly, 
samy dorostly do důchodového věku.

Svůj prim určitě hrála pohostinnost pana Hejzlara. Zastínila vzpomínání, „čerstvé informace“, 
hudební kulisu pana Fišara, za domácí úkol nacvičené lidovky i svižné vystoupení dobrušských 
aerobiček.

Jen na okraj. Personál chaty si dal tu práci a vyhledal jídelníčky z posledních pěti let, jen aby 
se menu při setkání neopakovalo! A tak jsme si tentokrát pochutnávali na klasické svíčkové, 
zákuscích. Nešlo odolat voňavé kávě, nabízejícímu se pivu a vínu, a už vůbec ne ukázkově 
nazdobenému pečenému selátku. LZ, foto Eva Fabiánová
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Light Soul Peace – LISOPEA v Deštném v O. h. 
V rámci „Deštenského kulturního léta“ vystoupila 11. července v přírodním areálu místního 

muzea folková skupina LIghtSOulPEAce -LISOPEA. 
Na úvod několik informací o celé skupině převzaté a upravené z internetu. 
 Jedná se o sdružení tří hudebníků –
Lucie NOSOVÁ – zpěv, tanec s ohněm, kytara, bonga a ještě něco navíc. Autorka textů 

a melodií, jež dokáže prezentovat svým nezaměnitelným zpěvem. 
Dušan LAPÁČEK – kytara, klavír, bonga, šedivý vlas a vykřičený hlas – dokresluje jeho 

impulsivní přístup ke hře na kytaru. 
Miroslav BALABÁN – fl étny, bonga, harmonika, kytara, klavír… multiinstrumentalista, 

připomínající trochu indiána, který vyměnil pomyslnou dýmku míru za řadu fl éten. Ty jsou jeho 
hlavním nástrojem. S nimi usmiřuje a zklidňuje nálady posluchačů lépe než nějaký psycholog.  

Název skupiny Light Soul Peace, který vznikl přepisem významu křestních jmen členů sku-
piny do angličtiny. V červnu 2009 došlo k jeho zkrácení na slovo LISOPEA. Hrají výhradně 
autorskou hudbu s texty zaměřenými na pohádky, tarot, legendy a mýty, a to vše v meditativním 
pojetí, které neubírá na dynamičnosti projevu.

Celé vystoupení folkové skupiny LISOPEA se neslo v duchu usmíření, a něco navíc vneslo 
do duše posluchačů světlo, mír a klid.

Jen je škoda, že začátku vystoupení nepřálo počasí. Nejdříve drobně pršelo a bylo chladno. 
Ale ani tento rozmar „letního“ počasí neodradil posluchače, a právě skvělé vystoupení, nád-
herná hudba a interpretace ho vyvážily.  

Nezbývá nic jiného, než se těšit na příští rok, na kdy je vystoupení folkové skupiny LISOPEA 
předjednané, a doufat, že počasí bude přát...  JaK    
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Deštenská pouť 2009
Letos se divadelní spolek „Kačenka“ se ujal organizace deštenské pouti. V sobotu ráno 

25. 7. jsme se sešli v areálu muzea, abychom připravili vše potřebné pro hladký průběh akce. 
Program začal ve 14. h rozverným pohádkovým pásmem pro děti. Liduščino divadlo z Prahy 
takto celé odpoledne i za nepříznivého počasí bavilo nejen dětské diváky.

Večerem nás provázela hudební skupina FOBOS z Prahy. Celý den bylo pochmurné počasí, 
dokonce i pršelo. Počasí se neumoudřilo ani večer, ale to nás neodradilo. S některými vytrvalci 
jsme pouť ukončili dokonce až v ranních hodinách. Eliška Kollárovičová, foto JaK 

Tavení a tvarování skla v Deštném v Orlických horách už po osmnácté
(Příspěvek k historii sklářství v Orlických horách) 
Ve dnech 31. července až 2. srpna 2009 se ve spolupráci s novoborskými skláři uskutečnilo 

už po osmnácté v rámci Svátků skla v Deštném experimentální tavení a tvarování skla. Garan-
tem už tradičního sklářského setkání je Obec Deštné v O. h., hlavním organizátorem místní 
Muzeum zimních sportů, turistiky a řemesel. Dialog sklářských mistrů s širokou veřejností na-
vazuje na starou sklářskou tradici a jeho záměrem je vzdát hold sklářské řemeslné dovednosti 
a umění, společně tvořící neodmyslitelnou část národního bohatství a naší nehmotné kultury. 

Pojem „Orlickohorské sklářství“ byl v Deštném, na Rychnovsku i v celém Československu  
ještě před třiceti lety pojmem zcela neznámým. Ztráta historické paměti se projevila v plném 
rozsahu. Nejdříve se objevily negativní hospodářské dopady krize z  přelomu 19. a 20. století, 
které k úplnému zániku sklářské výroby. V únoru 1910 proběhla v Karolínině sklářské huti 
v Jedlové poslední tavba. Ukončení sklářské výroby v poslední sklárně působící na české 
straně Orlických hor předznamenal úplný konec sklářské činnosti v tomto pohraničním pásmu. 
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Také negativní dopady první i druhé světové války prohloubily nepříznivou hospodářskou situ-
aci a obnovu sklářské výroby už nepřipustily. 

Po druhé světové válce, zejména po „únoru“ 1948, vstoupilo na novou poválečnou scénu 
záměrně živené zamlžování, zkreslování a popírání všech skutečností, které souvisely s tradicí 
sklářské výroby, směřující k úplné ztrátě historické paměti společnosti. Obecně bylo sklářství 
v duchu českého nacionalizmu jednostranně odsuzováno a spojováno s poraženým sociálním 
nacionalizmem hitlerovského Německa. Vše, co souviselo s německou menšinou, která byla 
hodnocena negativně, bylo předurčeno k opovržení a zatracení. V této poválečné době, prová-
zané hektickým osídlováním pohraničí, byla existence orlickohorského sklářství a jeho historie 
totálně potlačena a jako nežádoucí odsunuta k zapomenutí. Nově vznikající totalita, zaštítěná 
vedoucí úlohou jediné politické strany, směřovala k postupné likvidaci soukromého podnikání 
v jakékoli formě a rozsahu.    

Především zásluhou tří regionálních badatelů, kteří se dlouhodobě věnovali historii orlicko-
horského sklářství v 80. a 90. letech 20. století se znovu otevřela problematika sklářské historie 
v Orlických horách a Podorlicku. PhDr. Jaroslav Šůla, CSc. položil pevné základy celkové 
regionální historii sklářství. PhDr. Rudolf Zrůbek, kromě studia archivních pramenů, věnoval  
značnou pozornost výzkumu v terénu, archeologickému sběru, hledání lokalit zaniklých skláren 
a mimořádnou pozornost zaměřil na aktivizační práci v rámci Muzea Orlických hor v Rychnově 
nad Kněžnou. Docent PhDr. Václav Šplíchal, CSc. se věnoval studiu sklářství a patnáct let 
stál v čele Vlastivědného aktivu, který se ve své činnosti  programově zaměřil na přípravu 
a založení Muzea zimních sportů, turistiky a řemesel v Deštném v O. h. Založené vlastivědné 
muzeum bylo zpřístupněno veřejnosti v roce 1990 a v roce 1998 byla také vytvořena samo-
statná expozice sklářství. Zároveň od roku 1990 se v Deštném v O. h. rozvíjí tradice experi-
mentální tavby skla dřevem a jeho tvarování. V letošním roce se uskutečnil už 18. ročník tohoto 
nádherného dialogu, který takto pojatý je i v evropském a světovém kontextu jedinečný. Tato 
sklářská tradice je rozvíjena k poctě a obdivu sklářů z Orlických hor a Podorlicka.

Dnes víme, že sklářství v podmínkách Orlických hor se rozvíjelo více jak 500 let a dosáhlo 
vysokých technických i uměleckých kvalit. První lesní sklárny vznikaly na pokraji pralesních 
porostů, většinou při vodních tocích, kde smíšený buko-jedlový porost poskytoval dostatek 
zásoby dřeva, které bylo základní a rozhodující surovinou pro výrobu skla. Ze dřeva se získával 
popel, z něho pak potaš, bez které by se neutavila základní sklovina. Dřevem se také vytápěly 
nevelké pece, ve kterých bylo nutno dosáhnout teploty kolem 1 300 °C. Nechyběla zde také 
malá ložiska křemene, vápence, jílů vhodných k výrobě pánví a žáruvzdorných kamenů ke 
stavbě pecí. Také nízká hustota osídlení, správní a majetkové rozdělení v prostoru úzkého 
horského pásma mezi několik panství, dávaly vhodné podmínky k rozmístění sklářských 
hutí po celém území orlického regionu. Na severu se rozkládala opočenská doména Trčků z 
Lípy, která navazovala na úzkou enklávu solnického panství, v kontaktu byla s černíkovickým 
feudálním centrem. Dále pokračovalo panství rychnovské a rokytnické, na jihu se rozkládalo 
žampašské panství, které se později rozdělilo na žamberské, kyšperské a králické. Tato do-
minia pak sousedila na východě s Kladským krajem. 

Sklářství se rozvíjelo a vzájemně ovlivňovalo především migrací sklářských mistrů i sa-
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motných sklářů, kteří většinou nebrali 
v úvahu hranice ani národnostní ro-
zdíly. Mezi ně patřily rody Friedrichů, 
Schürerů, Preisslerů, Peterhanselů, 
Rohrbachů, Adlerů, ale i Kadlíků 
a dalších, kteří křižovali po Čechách 
a vlastně po celé střední Evropě, aby 
zde vyráběli užitkové a umělecké sklo. 
Staletý složitý vývoj pak umožnil vznik 
významného orlickohorského centra, 
které nemalou měrou přispělo k roz-
voji sklářství rozvíjejícího se na území 
Čech, Moravy a Slezska. Vznik, vývoj 
a rozvoj sklářství v bývalém Hradec-
kém a Kladském kraji provází mnohé 
souvislosti. V obou krajích vzniklo 
sklářství zřejmě téměř souběžně a bylo 
iniciováno kolonizační činností cister-
ciáckého řádu. Rozdílné ekonomické 
a politické podmínky po odtržení Klad-
ska od Čech roku 1742 způsobily, že 
původně jednotný orlickohorsko-klad-
ský region se rozštěpil do dvou samo-
statných sklářských regionů, z nichž 
každý prodělával svůj specifi cký vývo-
jový proces. V Orlických horách došlo 
počátkem 20. století k zániku sklářství, 
zatímco v bývalém Kladském kraji 
se sklářská výroba udržela dodnes.

Orlickohorské sklářské centrum 
zahrnovalo celkem šest sklářských 
okruhů: 1. deštenský, 2. uhřínovsko-
jedlovský, 3. kačerovsko-černovodský, 4. bedřichovsko-keiserswaldský, 5. rokytnický a 
6. žampašský. 

Při příležitosti 18. ročníku experimentální tavby skla dřevem v Deštném jsme vydali druhé 
číslo Zlatých listů řemesel s autorským textem a obrazovou přílohu od Ing. Vladimíra Homolky. 
Celý obsah je věnován historii Karolininy hutě v Jedlové, která zde aktivně působila v letech 
1876 - 1910. Jsou zde uvedeny zajímavé informace a doklady z historie sklárny, jejíž výroba 
uzavírala staletou etapu sklářské výroby v celém pásmu Orlických hor.  Huť v Jedlové byla 
výjimečná také proto, že v ní pracovali převážně čeští skláři, na rozdíl od ostatních sklářských 
hutí orlickohorského centra. Řadíme ji do uhřínovsko-jedlovského sklářského okruhu, působila 
na solnickém panství, náležela do politického okresu Žamberk.            
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Vladimír Homolka se po úspěšném obrazovém cyklu betlémů a jejich tvůrců z regionu 
Orlických hor se zaměřil na nové téma, které ho dlouhodobě lákalo. Skleněná krása z Orlic-
kých hor ho vyzvala k náročnému dialogu, který zahájil v rovině badatelské, obrazové, textové 
i dokumentační. Ke svému studiu si vybral blízkou sklárnu v Jedlové, jejíž výrobky důvěrně 
znal. Předsevzal si, že vytvoří ucelenou práci, kterou obohatí vizuálním pohledem svého ob-
jektivu. S vytrvalostí mu vlastní, vyzbrojen trpělivostí, s plným nasazením a zaujetím zahájil 
pátrání. Zpracoval všechnu dostupnou odbornou literaturu, bádal v archivech, objevil nové 
doklady a informace, navštívil muzejní expozice i depozitáře, křížem krážem prohledal zaniklé 
lokality, sbíral střepy, kopal v odpadových jámách, které objevil v blízkosti skláren. Nálezy 
třídil, srovnával, sestavoval z nich torza, která mu umožňovala rekonstrukci celého výrobku. 
Fotografi ckým objektivem zvěčňoval nádherné fi nální výrobky, dokládající zručnost a umění 
sklářských mistrů.  

Publikovaná práce Vladimíra Homolky v Zlatých listech je jen menší částí připravované ob-
razové publikace k 100. výročí ukončení činnosti Karolininy hutě a zániku sklářství v Orlických 
horách na české straně, která vyjde v roce 2010.  Je odpovědí na výzvu, kterou vyslovil PhDr. 
Jaroslav Šůla, CSc. 4. června 1988 při příležitosti odhalení pamětní desky na objektu bývalé 
sklárny  v Jedlové-Zákoutí.

„Orlickohorské sklářství zaniklo, když splnilo svůj historický úkol. Zasahovalo významně po 
staletí do dějin kraje a jeho lidu, podstatným způsobem přetvářelo horský region. I když o něm 
lze nyní mluvit pouze v minulém čase, je jeho odkaz živý, ačkoliv ještě ne zcela probádaný 
a poznaný. Generaci současníků připadl čestný úkol tento odkaz oživit a přiblížit dnešnímu 
člověku, poznat ho ve všech jeho etapách a v plné šíři problematiky, neboť tvoří součást národ-
ních dějin, dějin kraje a představuje bohatý kulturní odkaz. A jestliže dnes odhalujeme zde 
pamětní desku, vzdáváme tím úctu všem předchozím sklářským generacím Orlických hor.“           

V této souvislosti Ing. Vladimíru Homolkovi děkujeme za jeho významný a podnětný přínos, 
který může být příkladem a vzorem pro další zájemce, kteří mohou významně přispět a za-
sáhnout do náročného poznávacího procesu, ačkoli nejsou profesionály. Práce Vladimíra Ho-
molky je toho dokladem. docent PhDr. Václav Šplíchal, CSc., foto JaK

České sklářství 
Hospodářská situace v celém světě, a tím pádem také v naší republice není v důsledku 

celosvětové recese uspokojivá. V této situaci se ocitlo i české sklářství. Sklo je k životu také 
zapotřebí, ale nepatří k věcem nejdůležitějším. To se projevuje i v současnosti. Sklo, jako jeden 
z důležitých artiklů pro vývoz do ciziny, nemá také bohužel odbyt. Téměř všechny sklářské 
továrny, obzvláště ty se strojní výrobou, byly nuceny svoje provozy uzavřít. 

Ruční výroba skla na tom také není dobře. Ale přece jenom na tom trochu lépe je, protože 
v republice existuje hodně malých soukromých studiových pícek. Tam majitel začíná od píky. 
Nejdříve si musí pícku postavit. Většinou se jedná o pec s jednou pánvičkou. Ti šikovnější si ji 
udělají sami, ostatním ji musí postavit bílý zedník. Tak se říká lidem pracujícím se šamotovým 
materiálem. Další starostí je naučit se sklo utavit. Někteří přetavují skleněné střepy s přídavkem 
sody, jiní používají sklářský kmen. To je křemičitý písek, soda, potaš, vápenec a střepy.

Vedle běžné výroby bezbarvého i barevného křišťálu existují i specializované dílny vyrábějící 
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druh skla, kterému se říká Antik. Křemičitý písek obsahuje nepatrné množství kysličníku železa, 
který zabarvuje sklo špinavě zeleně. Tato skla mívají drobné bublinky. Najdeme ho v obcho-
dech naší republiky i v zahraničí. Nejvíce ceněným úspěchem jsou repliky prodávané v Louvru, 
vyráběné v malých číslovaných sériích s podpisem autora.

Celosvětová hospodářská krize dolehla i na naši republiku. Většina velkých sklářských hutí 
musela svoji práci ukončit. Ruční výroba skla však v naší republice nekončí! Je to zásluhou 
malých sklářských pícek. Ty vznikly po zániku socialistického hospodářství. Hodně sklářů 
po celé republice, hlavně však v Novém Boru a okolí, se mohli pustit do samostatného pod-
nikání. 

Letos proběhl v Deštném již osmnáctý ročník Svátků skla - Tavení skla dřevem. Jsem rád, že 
tato akce žije a my můžeme našim divákům ukázat krásné umělecké řemeslo, jež čeští skláři 
výborně umí a budou šířit jméno českého ručně vyráběného skla i nadále.

Huťmistr Zdeněk Andres
Pozn.: V loňském roce, zásluhou recese, zanikla většina velkých skláren jako Crystalex 

Nový Bor, Bohemia Poděbrady, Světlá nad Sázavou a další. V současné době se objevují 
snahy některé sklárny opět uvést do provozu, zpočátku asi s menším počtem zaměstnanců.

Přátelé a obdivovatelé skla
Letošním již XVIII. ročníkem vstupují Svátky skla – Tavení skla dřevem mezi plnoleté.  Je to 

zajisté úctyhodné a významné jubilem.  Po narození byla tato akce jen malým kamarádským 
setkáním a oba rodiče – huťmistr Zdeněk Andres a tehdejší ředitel muzea Václav Šplíchal – 
z ní měli velkou radost. A kde je radost a láska, tam dítko prospívá.  A Tavení skla rostlo a sílilo. 
Již v prvních ročnících přicházeli ctitelé poctivé práce a obdivovali umění sklářských mistrů. 
Ze začátku přicházely stovky a pak tisíce.  

Vyskytly se i problémy. Pec vzala voda, ale díky solidaritě lidí a pevné vůli rodičů byla zase 
postavena nová. A pak stěhování. Ale Tavení skla dřevem vše přežilo, a tak se ve zdraví a síle 
dožilo své plnoletosti. A rodiče se musejí opravdu radovat. Akce má množství přátel a desítky 
pomocníků. Z toho čerpá svou sílu. A tak nezbývá než přát hodně zdraví a dlouhá léta. 

Bohumír Dragoun

Pepa NOS v Deštném v Orlických horách
V sobotu 8. srpna vystoupil v rámci Deštenského kulturního léta 2009 již po čtvrté písničkář 

Pepa NOS. Pomalu se zde jeho vystoupení stávají 
tradicí. Již si tu získal své přátelé, příznivce a obe-
censtvo, všech přibývá.  

Jeho recitálové vystoupení bylo diváky velice 
dobře přijato a mělo úspěch. Diváky zapojil do své-
ho vystoupení a zahrál některé písničky na přání.

Jeho vyprávění v průběhu vystoupení o době 
minulé, ale i současné bylo velice zajímavé. Vedlo 
i k zamyšlení se nad minulostí, ale i nad současností. 
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Vše není, jak by mělo být, mezilidské vztahy se hodně změnily. Z textů Pepových písniček 
vyznívá kritika, ale najdete v nich i poučení.

Můžu říci, že vystoupení bylo skvělé! Ti, kdo se na vystoupení nepřišli podívat, si musejí 
počkat na příští rok.. JaK

A co nového u ochotníků?
Po prázdninové přestávce se pouštíme do nastudování nové divadelní hry. Vybrali jsme 

komedii od Jaroslava Koloděje „Postel pro anděla“. Z pera tohoto autora vycházejí vynikající 
divadelní kusy. O umu Koloděje jste se mohli přesvědčit už během divadelní zimy 2007, 
kdy zde ochotníci z bystrého sehrály hru „Dědeček – aneb musíme tam všichni“.

V této hře uvidíte dva nové dětské herce. Děj komedie Vám nebudu prozrazovat, ale budeme 
se snažit diváky opět pobavit.

Derniéru hry „Titanik“ máme naplánovanou na pátek 9. 10. 2009.
 Eliška Kollárovičová, foto JaK

Zachráněné hudební vystoupení skupiny Rengers rok 1971
Je středa 8. 9. 2009 17 h a na rádiových vlnách Českého rozhlasu Hradec Králové redaktor 

František Nifek vítá posluchače při vysílání pořadu regionální scény. Hosty dnešního vysílání 
jsou dva specifi čtí pánové. Ani ne snad osobností, ale účelem sezení. Vítám bývalého Rengera 
a stále ještě dokonalého Plavce Jirku Veissera a Jardu Karbana z Deštného. 

Redaktor Jardu požádal o vysvětlení, co on má společného se skupinou Rengers. A Jar-
da začal: „V letech 69 – 73 jsem pracoval u městských kin Hradec Králové jako promítač 
a osvětlovač. Působil jsem v kině Oko, kde se mimo jiné pořádala i hudební vystoupení 
různých skupin. Měl jsem tu čest několik z nich osvětlovat a mezi nimi byla i zmiňovaná sku-
pina Rengers (Plavci). Tak vznikl nápad, jestli bych si mohl jejich vystoupení nahrát. Tak mi to 
pan Hájek dovolil a poradil mi, že se můžu napojit přímo do mix pultu. Nahrával jsem na přístroj 
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magnetofon Tesla B46. Je to koncert z prosince roku 
1971.  Velká zásluha patří Českému rozhlasu v Hradci 
Králové, kde za pomocí jejich zvukařů byl magneto-
fonový záznam vystoupení přepsán na digitální CD. 
Děkuju za pochopení panu řediteli Jiřímu Kánskému“

Jirka Veisser řekl, že je vděčný Jardovi, že tuto na-
hrávku vykopal a nechal přepsat na CD a poslal mu ji. 
„Já si to poslechl a velice se mi to líbilo. Oslovil jsem 
Suprafon, a tak po sice náročné mravenčí práci vznikla 
velice unikátní autentická věc. Deska je originální 
v tom, že je necenzurovaná. Pořadem se prolínaly 
některé písničky ze zachráněné nahrávky.“ 

Redaktor oběma pánům poděkoval za jejich 
napínavé vyprávění a ubezpečil posluchače, že se 
k tomuto tématu ještě někdy vrátí. A tak díky Jardo-
vým koníčkům a jeho působení v kultuře si posluchači 
a fanoušci skupiny Rengers mohou na pultech našich 
obchodů zakoupit desku pod názvem Rengers live 70/71.
 Eliška Kollárovičová, foto JaK

Polské fi lmové večery
V průběhu července, srpna a září bylo ve večerních hodinách v Muzeu zimních sportů, 

turistiky a řemesel v Deštném živo. Každou středu večer byl ve velkém sále muzea promítán 
fi lm z polské tvorby. Jako první téma byl zvolen heroizmus a mýtus ve fi lmové tvorbě, a tak 
přišly ke slovu fi lmy podle knih Henryka Sienkiewicze. Byly promítnuty velkofi lmy režírované 
Jerzy Hoffmanem Ohněm a mečem, Potopa, Křižáci. 

Henryk Sienkiewicz se narodil roku 1846 ve vesnici Wola Okrzejska. Pocházel ze středního 
šlechtického stavu, jeho otec byl zámožným statkářem. Sienkiewicz proto prožil své dětství mezi 
vesnickými lidmi, což se odrazilo nejen v jeho povaze, ale i v námětech jeho povídek.  Sien-
kiewicz vystudoval na univerzitě dějiny, které mu poskytly nejvíc námětů pro jeho rozsáhlé dílo 
prodchnuté autorovým hlubokým pochopením pro neustálé, často krvavé úsilí vlastního národa 
o znovunabytí svobody. Roku 1884 se stal jako už velmi populární spisovatel hlavním redak-
torem varšavského Słowa. Nesmírný zájem však Sienkiewicz vzbudil teprve svým prvním romá-
nem Ohněm a mečem. Jedná se o první část veliké historické trilogie, kam patří ještě Potopa 
a Pan Wołodyjowski. Světové proslulosti dosáhl svým románem z římských dějin Quo vadis, 
který budeme promítat v listopadu. Roku 1905 mu byla udělena Nobelova cena za literaturu „… 
za velkolepé zásluhy epického spisovatele“ (citace z odůvodnění Švédské akademie).

Režisér Jerzy Hoffman autor fi lmové podoby textů patří k významným evropským režisérům. 
Studoval fi lmovou tvorbu v Bydgoszczi a v Moskvě. Od roku 1954 žije plným uměleckým 
životem a natočil množství dokumentů a fi lmů. 

Největší návštěvnost a zájem vzbudil fi lm Andrzeje Wajdy – Katyň, který nedávno běžel 
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i v televizi. Na tento fi lm přišlo více lidí, než máme židlí, a tak někteří museli sedět na lavicích. 
Režisér Andrzej Wajda se narodil v roce 1926 v Suvalkách. V roce 1946 začal studovat 

malířství na Akademii krásných umění v Krakově. Po ukončení studií v roce 1949 začal studo-
vat režii na Vysoké fi lmové škole v Lodži. Studia dokončil v roce 1954. Již první fi lmy z druhé 
poloviny 50. let přinesly autorovi mezinárodní věhlas – Popel a diamant. Náměty pro své fi lmy 
čerpá především z historie (druhá světová válka, okupace Polska). Snímek Katyň připravoval 
několik let, jeho realizace byla spojena s množstvím problémů. V roce 2000 získal Andrzej 
Wajda fi lmového Oscara za celoživotní dílo.

Velmi zajímavý a i hojně navštívený byl fi lm natočený podle fantasy románu Andrzeje Sap-
kowského – Zaklínač. Příběh se odehrává v neurčeném čase, kdy na zemi kromě lidí žijí i draci 
a mutanti. Velmi oblíbená kniha se dočkala svého natočení. A jak tomu bývá, hodnocení jsou 
rozporuplná. Našim návštěvníkům se snad fi lm líbil.

Andrzej Sapkowski se narodil v Lodži. Jelikož má nadání na jazyky, po studiu vysoké školy 
pracoval v oblasti zahraničního obchodu. Svou první povídku publikoval v roce 1986 a již o dva 
roky později byl jedním z nejoblíbenějších spisovatelů fantasy v Polsku. Dnes patří ke světové 
klasice.

Na podzimní a zimní měsíce připravujeme jako hlavní téma 2. světovou válku, ale neo-
mezíme se jen na tyto fi lmy. Rádi bychom Vám přiblížili co nejvíce z polské kultury. 

Celý tento cyklus je podpořen z prostředků ERDF prostřednictvím Euroregionu Glacensis. 
Bohumír Dragoun, foto JaK

Kačenčino loučení s létem
5. září vypadalo, že jsme se s létem defi nitivně rozloučili. Bylo zataženo, poprchávalo a byla 

hrozná zima. Jakoby Rampušák zrovna zkoušel odolnost poutníků a otužilost pohádkových bytostí. 
Právě ty na 20 stanovištích v tomhle počasí fungovaly několik hodin, mnohdy v lehkých šatičkách. 
Ale jak všichni víme, mohlo být ještě hůř. Jen kdyby se do toho Bergwind opřel!
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O to víc všem přišla vhod nečekaná svačina z chaty Deštná, pekáč buchet z Arniky, energe-
tická vzpruha, útulné prostředí Kristýny. Opravdu to bylo milé. Ale o tom to nebylo.

Bylo to o předání vlády a hlavně o pohádce. Do lesa přes ten nečas a souběžné akce 
v okolí přišla překvapivá spousta lidí. Dopočítali jsme se 518 platících! A ten, kdo se vezl 
v kočárku, měl vstup zadarmo! Taková přízeň nás motivuje a nutí to nevzdávat, když se na obloze 
objeví nějaká ta čmouha. Nutí nás vyladit další kostýmy patronů horských obcí, hýčkat nejvíc obdi-
vované hejkaly, čerty, kočky a ohnivky.

Trumf v ruce jsme snad měli se skupinou Errori a DJ Klykošem, kteří moc hezky hráli 
po celou dobu Loučení. Tak snad si to užili všichni!

Ale ruku na srdce, nebýt sponzorů a tolika obětavých lidí, takové by to nebylo.
SRPDŠ při ZŠ Deštné v O. h., foto JaK

Poděkování za „KAČENKU…“
S blížícím se koncem prázdnin se mé vnučky Valinka a Anetka velice těší  – ne však na začátek školního 

roku, ale na již tradiční ,,Kačenčino loučení s létem”. Zpravidla první zářijovou sobotu vyrážíme společně 
do Jedlové, abychom se prošli říší pohádkových bytostí spjatých s Orlickými horami, jejich podhůřím 
a malebnými vesničkami. Děti s nadšením podstupují mnohdy nelehké úkoly, které od nich všichni ti 
skřítkové, víly, čerti a ostatní obyvatelé říše pohádek požadují. Mají radost ze všech dárečků a sladkostí, 
kterými jsou obdarovány. Od jednoho zastavení ke druhému běží tak, že jim dospěláci sotva stačí. Potom 
se já i s vnučkami těšíme na výborné koláče a něco pro zahřátí u paní Matyášové.

Letošní krásné pozdní léto si s pořadateli i návštěvníky poněkud nepěkně pohrálo. Jediný chladný 
a deštivý den za dlouhé období připadl právě na tuto sobotu. Všichni jsme obdivovali vytrvalost a 
nadšení obyvatel říše pohádek, kteří v těch nepříznivých podmínkách trpělivě bavili děti i dospělé po celé 
odpoledne.

Rád bych touto cestou poděkoval organizátorům a všem, kteří se podílejí na udržování a rozvíjení 
těchto hezkých tradic, jež patří ke koloritu Orlických hor. Určitě přispívají ke zvýšení zájmu o tuto rekreačně 
a turisticky velmi zajímavou a ne zcela doceněnou část České republiky. Ing. Pavel Páteček.
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Ohlédnutí za DEŠTENSKÝM KULTURNÍM LÉTEM 2009
Mimo další akce, o kterých se píše na jiném místě našeho zpravodaje, se v rámci Deštenského 

kulturního léta konalo několik divadelních představení, dvě pro děti a jedno víceméně pro dospělé. 
Začnu prvním, které bylo určeno dětem. 

Divadelní představení se odehrálo ve velkém sále našeho muzea (hrozilo, že zaprší) 
4. července 2009.

 Jednalo se o pásmo čtyř loutkových pohádek v podání Téměř divadelní společnosti (divadlo jed-
noho loutkoherce) z Českých Budějovic. Děti mimo jiné zhlédli například Kouzelnou píšťalku nebo 
Jak Václav vyléčil princeznu.

Pásmo si vychutnaly děti i jejich rodiče se zájmem a pobavením. O této divadelní společnosti je 
totiž známo (již tu vystupovala po třetí), že do svých pohádek zapojuje všechny diváky. Ani u tohoto 
představení to nebylo jinak. Dá se říci, že si s hercem zahráli všichni z publika, a velký sál muzea se 
tak proměnil v jednu velkou scénu, kdy se chvilkami nevědělo, kde je jeviště a kde hlediště… 

Závěrečným potleskem odměnily děti nejen pana loutkoherce, ale vlastně i samy sebe. Představení 
bylo opravdu skvělé. Ještě musím poznamenat, že děti velice zaujaly netradiční loutky. Ty i celou 
loutkovou scénu si pan loutkoherec vyrábí sám. 
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Druhé divadelní představení určené opět pro dětské diváky se konalo již za krásného slunečného 
počasí v přírodním areálu místního muzea 18. srpna 2009. Vystoupilo zde Malé divadélko Praha, 
opět divadlo jednoho loutkoherce. Jednalo se o pásmo dvou pohádek, a to O kohoutkovi a slepičce 
a Krabičková pohádka. Ani toto divadélko tu nevystupovalo poprvé.

Loutkoherec zapojil do obou pohádek dětské diváky. Na začátku ho dokonce nalíčili. Známý 
příběh o lakomém kohoutkovi přinesl dětem mimo pobavení také poučení, že není dobré chovat 
se sobecky. Dětští diváci byly zapojeny i do Krabičkové pohádky. Obě hry byly doplněny písničkami 
v doprovodu kytary. Loutkoherec se na závěr rozloučil s publikem písničkou a děti zase opětovaly 
výborné představení potleskem.

Jako jediné divadelní představení více méně pro dospělé se za hojné účasti diváků konalo 
ve čtvrtek 20. srpna 2009 od 20 hodin v přírodním areálu místního muzea. Představili se di-
vadelníci Osvětové besedy z Bystrého. V režii Václava Drašnara st. nastudovali divadelní komedii 
od Václava Štecha Deskový statek. Děj se odehrává na přelomu 19. a 20. století v jedné pražské realitní 
a zprostředkovatelské fi rmě, která mimo jiné zprostředkovává cosi pod heslem „deskový statek“.  

Hra je plná humorných zápletek. Sami protagonisté občas nevědí, o čem jedna nebo druhá strana 
mluví, co vlastně kdo chce. Nastávají situace, které pasují i na dnešní dobu. 

Zde je potřeba pochválit režijní vedení a výkony některých herců. Hra je značně konverzační, 
kdy jednotlivé repliky na sebe musejí navazovat, a proto je náročná na zapamatování textů.  

Bylo znát, že mají několikátou reprízu za sebou. Výkony herců byly uvolněné a nechybělo ani 
pár vtipných replik, které určitě v textu původně nebyly, ale reagovaly více či méně vtipně na dnešní 
dobu. Bysterský divadelní ansábl si zaslouží za skvělý herecký výkon po celou dobu představení 
pochvalu! Diváci je v průběhu představení odměňovali potleskem. A závěrečná děkovačka se třikrát 
opakovala.

Na závěr mi nezbývá než bysterským divadelníkům za jejich vystoupení u nás v Deštném 
poděkovat a těšit se na jejich vystoupení během Deštenské divadelní zimy 2010.  JaK
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Odevšad
Společenská kronika
Ani tentokrát tu nenajdete všechny oslavence. Ne všichni si přejí být ve společenské 

kronice uveřejněni.
V měsíci červenci, srpnu a září oslavili:
50.: Ladislav Štěpán 
55.: Václav Kříž, Milena Ulbrichtová
65.: Jaroslav Novotný, Vlasta Pavlasová
75.: Jan Pacina, Anna Hartmanová
Všem oslavencům srdečně blahopřejeme!

Sňatek uzavřeli:
Andrea Netíková a Dušan Kaválek
Jaroslava Poláčková a Pavel Lehký
Martina Topičová a Roman Danko

Novomanželům přejeme, aby nejen jejich svatební den byl jedním z nejkrásnějších v životě, 
ale aby jejich společný život byl založen na vzájemném pochopení a lásce jednoho k druhému.

Narodili se:
Vojtěch Jiroušek
Markéta Hockicková
Vojtěch Prouza
Přejeme maličkým, aby vyrůstali ke spokojenosti a lásce svých rodičů.

Loučíme se se zemřelým:
Zdeňkem Blahovcem
Čest jeho památce!

LZ, foto archiv manželů Kaválkových
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Víte, že …
– jsme tu v létě měli „Týden vážné hudby“? Ne náhodou v jednom týdnu v kostele sv. Máří 
 Magdalény koncertovala Sarabanda, Zdvihalovi a Mirka Renzová s Matúšem Trávníčkem 
 a Martinem Beranem.  

– 19. září tu horská služba velkolepě oslavila 60. výročí svého založení v Orlických horách? 
 Podrobnosti se dočtete příště.
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– cyklobusy jezdily do 20. září?
– v září tomu bylo 10 let od podpisu smlouvy mezi partnerskými obcemi česko-polského 
 příhraničí?
– 16. a 23. září proběhla další sbírka nepotřebného šatstva?
– je pečováno také o hroby u sv. Matouše? Zásluhou paní Kotkové.
– uvolněná garsoniéra v DPS byla přidělena panu Jirešovi?
– kadeřnictví je přestěhováno do budovy vedle? Najdete ho v bývalé Sněžce – prodejně 
 RM Sport. 
– místo kadeřnictví je teď prodejna použitého textilu?
– v knihovně je spousta nového čtení?
– ve stánku u paní Karové a informačním centru seženete novou Lukáškovu knihu Rampušák 
 vypravuje?
– předplacený a nedoručený Orlický týdeník jste si mohli vyzvednout na poště? Týdeník tam 
 býval ponechán v době, kdy vydavatel neměl doručovatele tisku. Nemá jej ani teď. Nově 
 si jej vyzvedávejte ve stánku u paní Karové.
– máte možnost příležitostné brigády? Firma VCES a. s. provádějící výstavbu bytového domu 
 hledá lidi na úklid této novostavby. Kontakt: p. Dyntar 602 341 888.
– pálení klestí je potřeba dopředu hlásit?! A sice na tel. č. 950 520 600 – oznámit kdy a kde. 
– elektroměry jsou vyměňovány cca po 10 letech od posledního cejchu? V září jich tu bylo 
 vyměněno přes 30.
– bylo zkontrolováno a částečně opraveno veřejné osvětlení?
– v penzionu u sv. Matouše probíhají víkendové kurzy pečení, při nichž se můžete naučit 
 různé fígle? Proniknout do tajemství dekorace z čokoládové polevy, naučit se modelovat 
 marcipánové fi gurky, vyzkoušet fi nty s bílkovými polevami.
– se Evča Fabiánová neztratila v Rakousku na mistrovství světa v travním lyžování? Umístila 
 se na krásném 6. místě. Gratulujeme! 
– už po šesté pořádal SKI Skuhrov běh do vrchu? Cílem třináctikilometrové trati s převýšením 
 750 byla Velká Deštná. Ti nejlepší ji zdolali za necelou hodinu.
– by tu mezi 9. a 12. říjnem měla proběhnout další vakcinace lišek proti vzteklině?
– poslední leč bude opět na Plasnicích? Na Radosti 7. listopadu. A hrát bude Errori.
– 14. listopadu budeme vítat občánky?   
– 28. listopadu bude v chatě Na potoce (PVT) dětská diskotéka? S Mikulášskou nadílkou 
 tentokrát sice nebude, ale mlsat, soutěžit a juchat se určitě bude. 
– se budou 4. prosince opět konat v prostorách základní školy Adventní dílny (podrobnosti 
 na plakátech)? 
– se připravuje vánoční koncert? Konat se bude v kostele sv. Máří Magdalény 28. prosince.
– 30. prosince bude obecní úřad otevřen do 12 h? A 23. a 31. prosince bude zavřen úplně.
– se můžete stát dopisovateli Deštníku? Zpravodaj se pak snáz naplní a bude pestřejší.

LZ, Hana Pavlíčková, foto JaK
 

❖ ❖ ❖ ❖
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Humanitární sbírka pro postižené povodněmi  
citace z dopisu: 
Chtěli bychom vás informovat o průběhu pomoci zaplaveným oblastem. Dnešního dne přišlo 

poděkování od Červeného kříže Nový Jičín, který o sbírkách ve vašich obcích byl informován 
v pondělí 29. 6. 2009 a ve spolupráci s HZS nás následně navigoval, kam humanitární pomoc 
zavést. Auta jela ve čtvrtek 2. 7. do Jeseníku nad Odrou a Kunína.

Dále docházelo k dalším sbírkám v obcích a pomoc byla předána nyní po dohodě s Červeným 
křížem Šumperk dnešního dne v obcích Velká Kraš, Kobylá, Vlčice a Javorník.

Děkujeme za pomoc a spolupráci. 
Olga Rohrová za OS ČČK Rychnov n. Kn.

Věci z Deštného byly odvezeny na dvakrát. Ještě v první den sbírky jimi bylo doloženo auto 
vypravené na Jesenicko. Balená voda a úklidové prostředky nasbírané ve čtvrtek 2. 7. 2009 
směřovaly k Šumperku.

Kromě materiální sbírky se obec zapojila i do sbírky fi nanční. Obec sama věnovala 5.000,- 
Kč, SDH se připojil 10.000,- Kč, jednotlivé rodiny pomohly celkem 15.400,- Kč, neznámý 
dárce dalšími 5. 000,- Kč. Nechtěli jsme, aby se tyto peníze anonymně „ztratily“. Proto jsme 
se snažili vytipovat konkrétní vesnici (případně rodinu). Velikostí, polohou a snad i historií jsou 
nám podobné letošní povodní postižené Životice u Nového Jičína, které jsme kontaktovali, 
avšak bez odezvy. Pátrali jsme tedy dál. Nakonec nás nasměrovala Bc. Kateřina Konečná 
(poslankyně za Moravskoslezský kraj). A v druhé polovině září se starostka Alena Křížová 
s Láďou Zářeckým vydali do Jeseníku nad Odrou za rodinou Fuskových, které povodeň vzala 
to nejcennější – životy dvou lidí. „Obecní“ peníze pak byly darovány zmíněné obci Jeseník nad 
Odrou.

Co dodat? Vážíme si Vaší solidarity, pomoci – i třeba formou dárcovské SMS na příslušná 
povodňová konta. LZ

Vyznání
Mám ráda Orlické hory, od mládí. Jsou spojeny nejen se zážitky ze zimních měsíců, kdy jsme 

se každý víkend s bráškou těšili, že vyrazíme na lyže do Deštného nebo na Valčenku. Vzpomínám 
na pravidelné výlety na Masaryčku s možností „šlápnout“ do Polska, na putování po horách, na 
zapojení u ochránců přírody, obdiv k lidem, kteří zde žijí…. Nakonec jsem propagovala Orlické 
hory i profesně z pozice zaměstnání v cestovním ruchu. Zákonitě i spolupráce na tvorbě Turistic-
kých novin a hlavně, stálá láska k této krajině, která uklidňuje a uzdravuje třeba nemocnou duši. 

Po patnáct let jezdím pravidelně do Deštného a týdenní dovolená je spojena především 
s péčí o vnoučata a jejich ozdravným pobytem na horách. Ano, čas plyne, láska k horám zůstává 
a je předávána mladší generaci. Zní to až strojeně, ale je to skutečnost. 

Mám radost z toho, jak se postupně rozšiřuje nabídka služeb, nikdy nevynecháme návštěvu 
na Šerlišském Mlýně, stejně jako stále vyhledáváme místní pekárnu a taky rádi vzpomínáme 
na pravidelné ubytování u Hrnčířů, kteří pro nás byli těmi, u nichž nám bylo vždycky moc dobře.

Druhým rokem, kdy se rodinka rozrostla, patříme k těm, kteří vychutnávají pobyt U SUPA, 
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kde manželé Strnadovi dokázali za léta působení vytvořit prostředí, odkud se jen nerado 
odjíždí. Moc si jich vážím, protože u nich je všechno podřízeno a směrováno ke spokoje-
nosti návštěvníků. Od těch nejmenších, kteří mají nejen pískoviště, ale možnost vyřádit se na 
udržované louce, až po ty starší, mezi které patří třeba můj vnuk Honzík. Jako fotbalista patří 
k pravidelným účastníkům Kempu fotbalistů, a tak deštenské hřiště a chalupa U Supa jsou pro 
něho zázemím v době prázdnin. 

Proč ale využívám možnosti napsat do Deštníku? Chtěla bych totiž poděkovat, a to nejen 
Strnadům od SUPA, ale i třeba instruktorům z Lanového centra Deštné, kteří kromě toho, 
že se vzorně starají o své klienty, poskytnou vyčerpávající informace i o možnosti navštívit lanové 
centrum také v Říčkách, ale  dovedou ještě poradit, kam na dobré jídlo. A tak dobrodružné absol-
vování lanové dráhy bylo v srpnu korunováno návštěvou Karoliny. Vřele doporučuji, ochotná ob-
sluha, výborná kuchyně, a co nás nejvíc překvapilo, to  byl dětských koutek v příjemné restauraci. 
Ovšem posezení na terase, pokud vás nevyžene déšť, to je to pravé pro posezení třeba s přáteli. 
Neradi jsme odcházeli, ale slibovali jsme si, že určitě Karolinu, „srub“, budeme doporučovat dál.

Možná ale někdo ani neví, že pro to, aby se informace o dění na horách (kam zavítat, 
co poznat a navštívit),  v průběhu letošního léta šířily, hodně udělali zástupci Kačenčiny po-
hádkové říše v Kemp western Vochtánka v Potštejně. Pohádkové bytosti v čele s Kačenkou, 
Rampušákem i paní starostkou Alenou Křížovou, prezentovali během nedělního odpoledního 
programu celou Kačenčinu pohádkovou říši. A věřte, že nechyběl ani pan Jaroslav Karban 
z informačního střediska. Ten  zhotovil z této akce nádherné fotografi e, zdokumentoval působení 
v Anenském údolí na břehu Divoké Orlice a jeho snímky pak putovaly často do novin. 

Ke slovu se dostal i krajánek, pohádkář Pepa Lukášek, jehož pohádky z Orlických hor už 
neodmyslitelně patří k této krajině. Využil příležitosti a pozval spolu s paní starostkou návštěvníky 
Vochtánky, a že jich bylo přes 500, do Deštného. Na Tavbu skla, Loučení s létem, ale i oslavy 
výročí Horské služby.
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Věřte, že na závěr mého vyznání patří poděkování všem, kteří mají zásluhu na dobrém jméně 
Orlických hor, na tom, že se tam lidé stále rádi vracejí a láska jim vydrží celý život. Třeba jen 
proto, že tam pečou výborné borůvkové koláče, na které se z daleka jezdí na Šerlišský Mlýn, 
že se vám ochotný personál prodejny JAKO výborně věnuje, že výborné pečivo deštenské 
pekárny voní široko daleko. Můžete se přijet podívat na Tavbu skla nebo Loučení Kačenky 
s létem, nebo jen tak, poznávat malebnou krajinu Orlických hor. 

Díky!!!!!! PhDr. Miroslava Nováková, Kostelec nad Orlicí, foto JaK

Několik zajímavých údajů o okrese Rychnov nad Kněžnou
– velikost okresu je 982 km2

– rozloha obce Deštné v Orlických horách je 32 km2

– nejrozlehlejší obcí je svými 54 km2 Liberk
– nejvýše položenou obcí je Orlické Záhoří, které leží v 680 m n. m.
– Deštné v Orlických horách leží v nadmořské výšce 650 m 
– nejvyšší horou Orlických hor je Velká Deštná, jež měří 1 115 m
– v okrese se nachází 80 obcí, z toho 9 měst a 2 městyse
– hustota zalidnění okresu je 80 obyvatel/km2 redakční rada

Hasiči
Výjezdy v roce 2009
Ke třem vyvráceným stromům přes silnici mezi Deštnou a Uhřínovem jsme vyrazili těsně 

před sedmou hodinou ranní 23. 6. 2009. Tam jsme stromy rozřezali a uklidili z vozovky.
Dne 3. 7. 2009 navečer vyjela jednotka k hlášenému silnému kouři vycházejícímu z hor-

ské chalupy vedle sjezdovky na Špičáku. Po příjezdu na místo bylo zjištěno, že se jedná 
o neohlášené pálení klestí, planý poplach. 

Po silné větrné smršti byla JSDH Deštné povolána dne 23. 7. 2009 v 19.33 h k odstranění 
spadlého stromu, který překážel na silnici mezi Deštnou a Skuhrovem. Po odklizení zmíněného 
stromu jsme se ještě přesunuli do Skuhrova nad Bělou a odklidili vzrostlou lípu, která spadla 
na komunikaci.  

29. 7. 2009, krátce po vyhlášení poplachu jednotce SDH Deštné v O. h. bylo oznámeno, 
že se jedná o neohlášené pálení klestu v lese nedaleko Orlického Záhoří. Jednotka tak byla 
vrácena zpět na základnu. 

V 15.48 h dne 15. 8. 2009 vyjela jednotka k nahlášenému požáru travního porostu. Na místě 
bylo zjištěno, že se jedná o několik doutnajících ohnišť po pálení klestí. Ohniště jsme jedním 
proudem C uhasili.  výbor SDH

❖ ❖ ❖ ❖
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Z osvědčených receptů 
Langoše
1 kg hladké mouky
1 kostka droždí
1 malá lžička soli
1 malá lžička jedlé sody
½ l mléka
4 velké lžíce oleje
Pokud těsto zbude, zabalíme ho do mikrotenového sáčku a dáme do lednice, kde vydrží až 10 dnů.

Kynuté těsto bez kynutí
600 kg hladké mouky
2 vejce
2 lžíce cukru
1 prášek do pečiva
1 kostka droždí anebo sáček sušeného
¼ l vlažného mléka
100 ml oleje
Z jedné dávky asi 20 ks buchet.

Jablková dobrota ke kafíčku
300 g hladké mouky
2 kávové lžičky prášku
1 kávová lžička citronové kůry
50 g cukru
50 g medu
1 vejce 
1 žloutek
150 g másla
Těsto zpracujeme a necháme 30 min odpočinout.

Náplň:
1,2 kg jablek
3 lžíce citronové šťávy
80 g medu
1 lžička skořice
1 vanilkový cukr
1 vanilkový puding
100 g vlašských ořechů
100 g rozinek
Jablka nahrubo nastrouháme, pokapeme citronovou šťávu, poté smícháme s medem, 

skořicí, vanilkovým cukrem a pudinkem, práškem, ořechy a rozinkami.
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Postup:
2/3 těsta dáme do rozevírací dortové formy, pokryjeme jím dno a stěny, propícháme 

vidličkou, rozetřeme náplň, navrch vyválíme ze zbylé 1/3 těsta placku a přikryjeme. Povrch 
opět propícháme vidličkou. 50 min pečeme. 

Drobenkový švestkový koláč
600 g vypeckovaných švestek

Drobenkové těsto:
150 g másla 
200 g polohrubé mouky
100 g mletých mandlí
100 g moučkového cukru

Náplň:
150 g másla
120 g cukru
1 vanilkový cukr
2 vejce
1 vanilkový puding
500 g tvarohu
3 lžíce citronové šťávy
1 lžička nastrouhané citronové kůry

Postup:
¾ drobenkového těsta dáme do vymazané kulaté koláčové formy. 10 min předpékáme. Pak 

dáme na koláč nádivku a poklademe švestkami, posypeme zbývajícím drobenkovým těstem 
a 1 hodinu pečeme. 

Rýžový nákyp se švestkami
300 g rýže
1 l mléka
špetka soli
100 g másla
100 g cukru
1 vanilkový cukr
3 vejce
citronová kůra
600 g švestek

Postup:
V mléce uvaříme rýži, utřeme máslo s cukrem, vanilkovým cukrem a citronovou kůrou. 

Přidáme žloutky, smícháme s vychladlou rýží. Nakonec vmícháme sníh. Na vymazaný pekáč 
dáme polovinu rýže, poklademe švestkami a druhou polovinou rýže. Upečeme do růžova. 
Sypeme cukrem.
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Bramborový toč
(tradiční jídlo z Chodska, aneb chuťový návrat do starých časů)
1 kg brambor
1 vejce
3 hrsti hladké mouky
sádlo na vymazání pekáče
skořice
hrušky, jablka
sůl

Postup:
Brambory oloupeme a najemno nastrouháme. Přidáme mouku, vejce, osolíme, okořeníme 

skořicí. Promícháme, rozetřeme do pekáče, na jehož dno položíme pečící papír. Na těsto 
narovnáme oloupané nakrájené hrušky a jablka. V horké troubě upečeme dozlatova. Ještě 
teplé posypeme skořicovým cukrem a polijeme medem.

Dobrou chuť Vám přeje Míla Karová a LZ

Také jste obdivovali nádherně rozkvetlá okna, vyšperkované zahrádky 
a upravené trávníky?
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Jejich krása mnohdy vynikla v kontrastu se svým opakem.

Foto JaK a Slávka Kotroušová

Babiččiny dobré rady
Hmyz – jak na něj
Mravenci 
patří mezi nemilé návštěvy. Zkuste jim proto do jejich cestiček nasypat trochu medu 

smíchaného s droždím. Mravenci se nalákají na med, ale droždí je už pro ně smrtelné.

Vosy 
pochytáte tak, že do otevřené lahve dáte zbytek sladké limonády nebo trochu sladkého 

roztoku (asi 4 polévkové lžíce na 1 dcl vody). 

Mouchy
Na teplou plotýnku nalijte trochu octa a nechte jej odpařit. Mouchy nemají jeho vůni moc 

rády. 
Blechy 
Máte-li doma psa, nebo kočku či jiné zvířátko, může se stát, že si domů přinese nějakou 

tu blešku. Zkuste dát na místo, kde se hodně zdržují, nebo do pelíšku dát ořechové listí (třeba 
do povlaku od starého polštáře), na zimu si pár listů nasušte.  vybráno z internetu

Ze zdravotnictví
Zubní pohotovost

03.10. MUDr. Šťastná Ludislava Zdrav. středisko Rokytnice v Orlických horách 494 595 292

04.10. MUDr. Tancurinová Jana nám. Dr. Lutzowa 345, Vamberk 736 419 151

10.10. MUDr. Tomanová Libuše poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 542 102

11.10. MUDr. Tůmová Věra J. Pitry 344, Opočno 494 667 154

17.10. MUDr. Vavřičková Hana poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 782

18.10. MUDr. Veselská Renata poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 781
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24.10. MUDr. Vyčítalová Marie dr. Lützova 244, Vamberk 494 541 757

25.10. MUDr. Zdeňka Jiří Kvasinská 129, Solnice 494 596 732

28.10. MUDr. Bahník František Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí 494 323 152

31.10. MUDr. Handl Jindřich Panská 24, Rychnov nad Kněžnou 494 531 955

01.11. MUDr. Benešová Růžena Tyršova 464, Dobruška 494 622 040

07.11. MUDr. Beránek Jan Komenského 828, Týniště nad Orlicí 494 371 088

08.11. MUDr. Beránková Lucie poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 783

14.11. MUDr. Bergmanová Dita poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 783

15.11. MUDr. Čapková Marie Komenského 366, Doudleby nad Orlicí 494 383 417

17.11. MUDr. Domáňová Iva poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 694

21.11. MUDr. Dušková Helena Záhumenská 445, České Meziříčí 494 661 102

22.11. MUDr. Handl Jindřich Panská 24, Rychnov nad Kněžnou 494 531 955

28.11. MUDr. Havlová Marie U Stadionu 1166, Rychnov nad Kněžnou 494 539 225

29.11. MUDr. Hlavsová Lenka Komenského 259, Kostelec nad Orlicí 494 323 958

05.12. MUDr. Hrbáčová Eva Na Trávníku 1232, Rychnov nad Kněžnou 494 532 330

06.12. MUDr. Ježková Marie Komenského 481, Kostelec nad Orlicí 494 321 511

12.12. MUDr. Kahlerová Blanka J. Pitry 448, Opočno 494 667 123

13.12. MUDr. Kašková Kateřina Kvasiny 145 494 596 174

19.12. MUDr. Kašparová Dagmar Voříškova 169, Vamberk 602 514 715

20.12. MUDr. Kašparová Helena Smetanovo nábř. 334, Vamberk 494 501 711

24.12. MUDr. Laubová Jana poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 783

25.12. MUDr. Valešová Pavla poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114

26.12. MUDr. Loukota Jan Komenského 127, Opočno 494 621 665

27.12. MUDr. Malátková Ludmila poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 696

01.01. MUDr. Nentvichová Eva K.Michla 942, Dobruška 494 623 775

02.01. MUDr. Plšková Ivona Svatohavelská 266, Rychnov nad Kněžnou 494 534 841

Kůže je naším zrcadlem
Věděli jste, že pleť je naším největším orgánem? Povrch kůže měří neuvěřitelných 1,6 – 2 m2! 

Pokrývá celé tělo a je jeho přirozenou mechanickou ochranou. Chrání nás před působením 
chemických látek a před zářením. Je potřebnou tepelnou izolací, sídlí v ní množství čidel. 
Má význam pro celkový metabolismus.

Naše pokožka se sice stále obnovuje. Buňky postupují od spodní vrstvy k povrchu, kde se 
odlučují. Celý tento proces rohovatění probíhá 26 – 28 dní. Barvu kůže ovlivňuje její prokrvení 
i množství pigmentu. Množství kožního pigmentu závisí také na věku, postupně ho přibývá.

Kůže je Vaším zrcadlem, to doma také leštíte. Dbejte tedy o něj, ať se v něm Vy i Vaši drazí 
dobře a dlouho vidíte. částečně převzato z Vambereckého zpravodaje
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Ze sportu 
Adrenalin v parku
Také Vás láká lanový park? Už jste v něm prověřili své síly, nebo teprve sbíráte potřebnou 

odvahu?

My se zatím chodíme dívat.
Lanové centrum je na podzim otevřeno o víkendech (10 – 17 h), a to jen za dobrého počasí. 

Na jiném termínu se můžete dohodnout telefonicky (774 150 435). redakční rada

Zábavné fotbalové odpoledne – srandafotbal
I přes velkou nepřízeň počasí se na místním fotbalovém hřišti uskutečnilo zábavné fotba-

lové odpoledne.  Za silného větru a občasných dešťových přeháněk začalo první fotbalové 
utkání „smíšené mužstvo žen vs. starší muži“. Muži nastoupili v nových slušivých dresech 
doplněných slušivými čepičkami, které věnoval místní sponzor. V zápase bylo vidět několik 
skvělých útoků ze strany žen na branku mužů, ale ti se nevzdávali a podnikli také pár skvělých 
výpadů. Na hřišti se odehrály i očekávané srandičky. Hráči pobavili sebe i přihlížející diváky 
(30 – 40 otužilců). Mimo jiné se na toto zábavné odpoledne přišel podívat i fotbalový žákovský 
tým z Černíkova. Utkání skončilo spravedlivou remízou. Škoda, že se kvůli rozmarům počasí 
nekonala tradiční výměna dresů! 

Ve druhém utkání se postavili proti sobě „mladí muži vs. starší muži“. Toto utkání se 
od začátku tvářilo jako pravé fotbalové utkání. Leckdy se syn postavil proti otci, otec proti syno-
vi. Překvapivě vyhráli tatínci.(Gratulujeme!) Nakonec došlo opět ke srandičkám. A úrazům. 

Během utkání byl připraven tým zdravotnic, které musely několikrát zasahovat. Vždy poskytli 
první a účinnou pomoc. Měly k dispozici zázračnou medicínu, která každého po požití postavila 
opět na nohy. Její složení bylo přísně utajované, že prý jde o výrobní tajemství…   
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O prochladlé diváky se skvěle postaral bufýtek Donátových. Podávaly se nápoje všeho 
druhu a také něco k zakousnutí z grilu. 

Je škoda, že počasí fotbalu nepřálo. Odpolední program se musel zkrátit. I tak to byla skvělá 
zábava jak pro aktéry na hřišti, tak pro diváky, kteří vydrželi až do konce. 

Poděkování si zaslouží všichni nadšenci, kteří celou akci připravili, a samozřejmě sponzoři, 
kteří jakýmkoliv způsobem akci podpořili.  JaK  

Fotbalový oddíl FC DEŠTNÉ zahájil fotbalovou sezonu 2009 – 2010
Náš fotbalový tým FC DEŠTNÉ zahájil fotbalovou sezonu 2009 – 2010 ve vyšší, a to II. třídě 

Okresního přeboru. 
Letní příprava probíhala téměř po celé letní prázdniny pravidelnými tréninky na místním fotba-

lovém hřišti. Proběhl také několikadenní tréninkový kemp. Letní příprava zahrnovala i přípravná 
přátelská fotbalová utkání s celky Černíkovice A (5:1), Zdelov (3:1), Kostelec nad Orl. (5:1). 

Nové realizační vedení týmu: 
trenér: Pavel Krupka, asistent trenéra: Kamil Kaplan, vedoucí týmu: Miroslav Umlauf, zdra-

votník-masér: Karel Novák, sekretář: Petr Cejnar. 
K týmu se natrvalo přidal Kamil Kaplan, navrátil se Rudolf Jakub, novou oporou mezi brankový-

mi tyčemi je Luboš Vých, který nahradil letitou oporu zadních řad, gólmana Pavla Cejnara. 

Tímto chce celý fotbalový tým FC DEŠTNÉ Pavlu Cejnarovi vyjádřit za jeho dlouholetou 
činnost v týmu velký dík! 

Do nové fotbalové sezony vstoupilo naše mužstvo utkáním v Dobrušce s tamějším týmem 
B vítězstvím 4:1. Po sedmi odehraných kolech se Deštné objevuje na krásném druhém místě, 
kdy ztrácí pouze jeden bod na vedoucí tým z Borohrádku.
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Nezbývá, než za všechny deštenské fanoušky a příznivce našemu týmu popřát, aby se mu v nové 
sezoně velice dobře fotbalově dařilo a neztratil přesnou mušku při střelách na branku soupeřů.

Z povídání s hráči, Perem Cejnarem a Danem Fidlerem pro Deštník zaznamenal JaK

Rk. Tým Záp + 0 - Skóre Body (Prav)

1. Borohrádek 7 5 2 0 27: 8 17 ( 8)

2. Deštné C 7 5 1 1 18: 7 16 ( 7)

3. 1.FC Rokytnice 7 4 2 1 18: 7 14 ( -1)

4. Lípa A 7 4 2 1 14: 7 14 ( 2)

5. Solnice A 7 4 2 1 14: 10 14 ( 5)

6. Žďár 7 3 1 3 13: 17 10 ( 1)

7. Kostelecká Lhota A 7 2 3 2 13: 13 9 ( -3)

8. Dobré A 7 2 2 3 8: 11 8 ( -4)

9. Dobruška B 7 2 2 3 6: 12 8 ( -4)

10. Černíkovice B 7 2 1 4 5: 11 7 ( -2)

11. Petrovice 7 2 1 4 6: 13 7 ( -5)

12. Zdelov 7 1 2 4 11: 15 5 ( -1)

13. Voděrady 7 1 1 5 4: 15 4 ( -8)

14. Rychnov B 7 0 2 5 1: 12 2 ( -7)

Zleva –  horní řada: Dominik KRUPKA, Pavel KRUPKA (trenér), Lukáš VESELÝ, Luboš VYCH, Daniel FIDLER, Petr PROUZA, Václav 
BALEK, Jan PROUZA, Kamil KAPLAN, Lukáš ZATLOUKAL, Karel NOVÁK (masér), Miroslav UMLAUF (vedoucí mužstva),

Zleva – dolní řada: Petr CEJNAR, František JAVŮREK, Jakub RUDOLF, Pavel NOVÁK, Marek ZATLOUKAL, René NETÍK, Petr DRAPÁK
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Jezdectví 
Jaro, léto a podzim na koňském hřbetě
Letošní sezóna neskutečně uběhla. Jen slezl sníh, začali jsme se pilně připravovat 

na jezdecké závody a různé chovatelské soutěže. V květnu jsme zahájili tradičně v Polsku, 
na zámku v Zakrzowě, kde se každoročně konají mezinárodní mistrovství Polska v jízdě 
v dámském sedle a zároveň mistrovství Opole v drezurním ježdění. Obojího jsme se zúčastnili 
úspěšně. Potom již následovaly závody v Čechách, kvalifi kace pro starty na mistrovství re-
publiky a ve fi nále Českého drezurního poháru v Praze, Brně a Pardubicích. Zvládli jsme vše 
výborně a první srpnový víkend jsme vyrazili na nejdůležitější závody sezóny – Mistrovství ČR 
v drezuře, které se konalo na Císařském ostrově v Praze. Počasí bylo nádherné, atmosféra 
skvělá, báječný tým pořadatelů a startujících. Kamila s klisnou Alicí nastupovaly do soutěže 
juniorů jako favorité a také v tříkolové soutěži suverénně zvítězily. Můj první životní start na 
takových závodech v silně obsazené soutěži seniorů dopadl dobře, s Little Joem jsme skončili 
na 10. místě z 19 startujících.

Kvalifi kovali jsme se do fi nále Českého drezurního poháru a do fi nále soutěže Kriterium 
mladých koní, která se budou konat v Praze poslední zářijový víkend. Část stáje tedy 24. září 
přemístíme do Prahy. Lukava, Alice a Lístek budou muset na chvíli zapomenout na skvělý život 
na pastvině a soustředit se jen na práci, a to je vždycky fuška (nejen pro koně).

Sami jsme letos pořádali dvoje jezdecké závody. Drezurních závodů se zúčastnili koně 
a jezdci převážně z východních Čech, velká ekipa přijela z Brna. Brňákům, těm je tu hej a moc 
se jim v Deštném líbí.
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Westernové závody letos povýšily. Sjeli se k nám westernoví jezdci z celé republiky. Bohužel 
se nevyvedlo počasí, oba dny vydatně pršelo, ale všichni odjížděli spokojení. 

Událostí číslo jedna pro nás byly mezinárodní drezurní jezdecké závody CDI ve Wroclawi, 
kde hájily barvy Čech poprvé také Kamila s Alicí. Konaly se 18. – 20. září.   

 Na jízdárně bylo v létě také živo. Přijely opět děti na jezdecké tábory, zájem byl především 
o výuku ježdění pro děti, dospělí se jedou raději pokochat přírodou. Všem se věnovaly naše 
osvědčené letní instruktorky. Koncem srpna vysvitlo i sluníčko, takže se nám podařilo usušit 
spoustu pěkného sena pro koně, srnky a zajíce, kteří k nám celou zimu chodí do seníku. Zima 
může začít. A že se na ni letos poprvé těším!   Eva Kotyzová 

O dění v deštenské jízdárně se můžete také dočíst  na www.cermanovi.cz, když rozkliknete 
odkaz JK Adam Deštné.
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Deštník – zpravodaj obce Deštné v O. h.
Registrován Ministerstvem kultury ČR pod reg. č. MK ČR 11921

Vychází 4x ročně, náklad jednoho vydání je 320 kusů.
Uzávěrka tohoto vydání byla 15. srpna, uzávěrka dalšího čísla je 15. listopadu 2009.

Otištěné příspěvky mohou být stanoviskem autora a nemusí vyjadřovat postoje vydavatele!
Redakční rada: Jaroslav Karban (JaK), Hana Pavlíčková, 

Lenka Zábranská (LZ).
Adresa: Obecní úřad, 517 91 Deštné v Orl. horách č. 61

tel.: 494 663 193, fax: 494 663 187
e-mail: obec.destne@onet.cz


